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Sagt på en 
anden måde



Igen i år har Dansk Bibel-Institut lavet en lille julekalender 
skrevet af en række studerende. Hensigten med kalenderen er 
at vække en daglig eftertanke om, hvad julen egentlig handler 
om. Julens budskab gælder nemlig ikke kun i julen. Det er 
evigtgyldigt og giver også mening i alle de brogede dage i årets 
løb. Ja – hele livet igennem. 

God læselyst og rigtig glædelig jul fra alle os på DBI.
 

Børge Haahr Andersen
præst og rektor på Dansk Bibel-Institut

”Jeg vil ære julen i mit hjerte, 
og prøve at beholde den hele året.”

C h a r l e s  D i c k e n s ,  f o r f a t t e r



1
De cemb er

“Halli hallo og lige et øjeblik.”

P y r u s i  T V2- k a l e n d e r e n ”A l l e  t i d e r s  J u l e m a n d ”



A n d e r s  L a n d k i l d e h u s

Halli hallo, og lige et øjeblik”. Sådan siger Pyrus, når 
han vil have vores opmærksomhed. Det er også sagen 
her den 1. december: Vores opmærksomhed skal fan-

ges. Som en kikkert, der justeres ind på målet ude i horison-
ten, skal vores fokus stilles skarpt på julens egentlige centrum.
Det vigtigste i julen er nemlig ikke julemarkedet i gågaden eller 
krybbespillet ved skolens julefest. Nej, vi skal mere end 2000 
år tilbage i tiden for at finde julens hjerte. Vi skal til Mellem-
østen. Nærmere bestemt en landsby, hvor der ligger et herberg 
med et baglokale, hvor dyrene holder til. Her ser vi et ungt par. 
Pigen er højgravid, og hun skal meget snart føde. Her er ingen 
guirlander, ingen varm pejs og ingen julesok med slik i.

Men snart er der noget andet, der fanger vores blik. Et lille, 
nyt liv kommer vrælende og hjælpeløst til verden. Det ser 
virkelig ikke ud af meget. Der er umiddelbart intet stort og 
mægtigt over skrigeungen. Desuden dufter der mere af nylavet 
ko-hømhøm og fåretis end af and og marcipan. Det ligner slet 
ikke noget, der minder om jul.

Alligevel er det her, vi finder julens absolutte centrum: Jesus 
og hans fødsel her på jorden. Det lille barn er Guds egen søn, 
der er blevet menneske. Ham kan du læse mere om i denne 
julekalender.



2
De cemb er

”Jeg har en drøm.”

M a r t i n L u t h e r  K i n g i  s i n  t a l e  v e d L i n c o l n M e m o r i a l  1963



A n d e r s  S o l g a a r d

Martin Luther King drømte om en verden uden 
raceadskillelse. En verden, hvor efterkommerne 
af tidligere slaver og slaveejere sad sammen som 

ligeværdige. En verden, hvor mennesker ikke blev dømt ud 
fra deres ydre, men ud fra deres karakter. Martin Luther King 
sluttede sin historiske tale med at referere til Bibelen, da 
han sagde: ”Jeg har en drøm om, at en dag … skal Herrens 
herlighed åbenbares, og alle mennesker skal se den” (ESAJAS’ 

BOG KAPITEL 40 VERS 5). Det var Martin Luther Kings drøm – at alle 
mennesker måtte se, hvem Gud er. 

Gud har også en drøm. Han drømmer om en evighed i Himlen 
i fællesskab med netop dig – og han arbejder for, at drømmen 
skal blive til virkelighed. Himlen er virkelig et utroligt sted. 
Forestil dig det bedste sted, du overhovedet kan fantasere om. 
Et sted uden ondskab, bagtalelser, covid-19, racisme, kræn-
kelser, sygdom eller død. Et sted i glæde, fred og harmoni. Et 
sted, hvor alle er lige. 

Vejen til den virkelighed går gennem Jesus Kristus. Den Jesus, 
der blev født i julen, og som denne julekalender handler om. 
Jeg har en drøm, om at du denne jul må se, hvem Jesus-barnet 
virkelig er. At det er Guds søn, der blev født på jorden for at 
gøre Guds drøm om et liv i fællesskab med dig til virkelighed.
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De cemb er

”Jeg har haft tusindvis af bekymringer,
de færreste er blevet til noget.”

M a r k Tw a i n ,  f o r f a t t e r



M i l k a Ko e f o e d - J e s p e r s e n

Tænker du af og til på alt det, der kan gå galt? Velkom-
men i klubben! Det er helt normalt og en del af det 
at være menneske. Vi bekymrer os fx om fremtiden, 

relationer eller en begivenhed – og det kan egentlig være godt 
nok. Men bagsiden af bekymringerne er, at de kan kvæle din 
glæde. Det er træls. Men bekymringer kan sjældent betale sig! 
Jeg har aldrig tænkt: ”Jeg ville ønske, jeg havde bekymret mig 
mere!” Tværtimod.

Jeg kan opleve mig som fange i mit eget bekymringsfængsel. I 
Bibelen finder jeg et vers, som i en gammel oversættelse lyder: 
”Vælt din vej på Herren, stol på ham, så griber han ind” (SAL-

MERNES BOG KAPITEL 37 VERS 5). Det betyder, at jeg kan lægge mine 
bekymringer hos Gud. 

Sidste sommer skulle jeg skovle et tungt læs jord op på en trille-
bør og flytte det væk. Forestil dig, at bekymringer er som et læs 
jord, der skal flyttes. Jeg samler mine bekymringer i trillebøren, 
og triller dem hen til Gud. Her vælter jeg alle bekymringerne ud 
foran ham, kigger ham i øjnene og siger: “Nu ligger de hos dig”. 

Gud opfordrer os til at lade bekymringerne ligge hos ham. Tril-
lebøren bliver en hel del lettere, for bekymringerne ligger ikke 
længere hos mig, men hos Gud. 
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De cemb er

”JA! JA! JA! Hutlihut!”

F l e m m i n g To f t ,  f o d b o l d k o m m e n t a t o r,  u n d e r E M 1992



M a d s D u e

Er ”hutlihut” vores tids ”halleluja”? Ordet ”hutlihut” er 
dybest set indholdstomt. Til gengæld ligger det utroligt 
godt i munden. Man bliver nærmest glad af at sige det. 

Noget mere indholdsmættet er ordet ”halleluja”. Ordet bety-
der ”pris Herren”, og selvom Flemming Toft priste fodboldher-
rerne gennem sit sproglige nybrud under EM ’92, ligger det 
nok ikke lige for, at halleluja erstattes af hutlihut i den næste 
bibeloversættelse. Det er vi mange, der er glade for.

Men jeg vil alligevel mene, at der godt kunne snige sig et lille 
”hutlihut” ind i juleevangeliet: Hvis man som jødisk hyrde 
pludselig står i en stald i Betlehem, og ser en dreng blive født 
og lagt lige ned i oksens madskål, hvorefter den nyfødte mod-
tager gaver af fornemme konger fra Østen, kunne man måske 
have lyst til at udbryde et ”hutlihut”. For det, der sker her, 
kan næsten ikke beskrives med ord!

Nu havde hyrderne på marken ikke set Danmark vinde EM. 
Men både dengang og i dag er der noget at glæde sig over. 
Miraklet i år 0 overgår miraklet i ’92.

”For et barn er født os, en søn er givet os” (ESAJAS’ BOG KAPITEL 9 

VERS 5) – HALLELUJA! 



5
De cemb er

”Du kan være sikker på, at Herremanden 
har ført dig ad den korteste vej, selv om jeg 

indrømmer, at rejsen ville se besynderlig 
ud, hvis den blev tegnet ind på et kort.” 

Re j s e f ø r e r e n i  ” E n P i l g r i m Ve n d e r H j e m ”  a f  C .  S .  L e w i s



K a s p e r B e c k D r e j e r 

P røv at forestille dig, at du fik et stykke papir og en bly-
ant. Dernæst gik opgaven ud på, at du skulle tegne en 
sammenhængende streg over dit livsløb indtil nu med 

opture og nedture, frem- og tilbagegang, kryds over og under 
osv. Det er måske noget af en rutsjebanetur? 

Vores livsforløb er ikke ens. C. S. Lewis udfordrer vores per-
spektiv på livets vej, og han lyder overbevist, når han siger, at 
du kan være sikker på, at Gud har ført dig af den korteste vej. 

Hvad tænker du om det? 

Livet kan kaste os ud i frit fald, i loops og meget mere. Det 
kan føles, som om det langt fra er den korteste vej, men Gud 
ønsker at lede os hen til sit mål – nemlig evigt fællesskab med 
ham. Gud ved, at det bedste for enhver er at have fællesskab 
med ham, men der er mange, som vælger ham fra. Bibelen 
peger på, at ”kun hos Gud finder min sjæl ro, fra ham kom-
mer min frelse.” (SALMERNES BOG KAPITEL 62 VERS 2) Fordi dét er 
sandheden, så opgiver Gud ikke at føre dig ad vejen til ham. 
Spørgsmålet er, om du ønsker at lade ham lede dig derhen, 
eller om du vil andre veje?
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De cemb er

”Kom til mig, alle I, som slider jer trætte og 
bærer tunge byrder og jeg vil give jer hvile.”

J e s u s a f  N a z a r e t  (M a t t h æ u s e v a n g e l i e t  k a p i t e l  11 v e r s  28)



M i c h a e l  Ko f o d H a a h r

Det lyder da ikke helt tosset i denne travle tid. At 
kunne lægge alle sine bekymringer, gavestress, ek-
samensangst, vinterdepression osv. fra sig. Jeg kan 

næsten forestille mig det: Som at få stukket en flybillet til sin 
drømmedestination i hånden, langt væk fra alt. Det ville være 
en skøn pause!

Det er fantastisk, at Jesus ikke tvinger os til at komme til ham, 
men han beder os om det. Han rækker ud til os – før vi rækker 
ud til ham. Han kender vores behov og ved, hvad vi har brug 
for. Jesus kommer ikke og servicere dig med de ting, som du 
mangler fx i form af en flybillet eller noget andet midlertidigt. 
Jesus ønsker at give dig en hvile, som er dybere.

Hvilen består i, at Jesus har givet sit eget liv for dig. Han ønsker 
ikke nogen præstation af dig. Han ønsker ikke, at du skal tyn-
ges af unødvendige bekymringer på den her jord. Han ønsker, 
at du skal finde fred, finde hvile i det, han har gjort for dig. Og 
her taler jeg ikke om, at han har givet dig en masse 12-taller i 
skolen eller at han har stået for alle julegaverne. Jeg taler om, 
at han har fuldført alt, for at du kan blive frelst. Du kan læse 
mere om det i evangelierne i Det Nye Testamente i Bibelen. 
Gør det! I dét budskab kan du finde hvile. En ægte hvile.
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De cemb er

“Gud er død.”

F r i e d r i c h N i e t z s c h e ,  t y s k  f i l o s o f



D er skulle have stået: ”Gud var død”. Så ville det ikke 
have været et Nietzsche-citat, men til gengæld ville 
det have været sandt. For den almægtige Gud, der 

skabte både lys, løg og lange vintre, blev et skrøbeligt menne-
ske og døde simpelthen en fredag eftermiddag – vi kalder den 
Langfredag. 

Selve det at dø er jo egentlig ikke noget særligt – det sker for 
alle på et eller andet tidspunkt. Det specielle er det, der kom-
mer bagefter, og som gennemhuller Nietzsches udråb. For Je-
sus var tilbage ved bordet med disciplene søndagen efter. ”Men 
nu er Kristus opstået fra de døde. Han er den første, og han 
skal følges af de mange hensovede, der en dag vil genopstå” 
(FØRSTE KORINTHERBREV KAPITEL 15 VERS 20 I BIBELEN PÅ HVERDAGSDANSK).

Gud var død. Det er uhyre vigtigt for den kristne tro – for der 
findes ingen opstandelse uden død. Jesus døde og opstod for 
dig og mig og alle de andre finurligheder, der befolker denne 
planet. Og fordi Jesus stod op af graven, skal du også gøre det 
samme en dag. Ligegyldigt hvor længe du ender med at ligge 
i jorden, er dette en realitet: Hvis du tror på Jesus, vil han en 
dag banke på din kiste og lede dig til et sted, hvor der ikke 
længere skal være død, sorg eller smerte. Et helt igennem godt 
sted. Vil du med?

M a d s D u e
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De cemb er

”Alt jeg vil ha’ til jul, er dig.”

M a r i a h C a r e y,  s a n g e r



A n d e r s  L a n d k i l d e h u s

I julen kan der hurtigt blive et væld af ting, der tager vores 
tid og opmærksomhed. Julens hovedperson, Jesus, glider 
nemt i baggrunden til fordel for julestress, julehygge og 

julestemning. Men midt i duften af honningkager og i skæret af 
julelysene står Jesus stadig som det vigtigste. Det minder lidt 
om, hvordan livet kan være. Livet fylder vi hurtigt op med alt 
muligt, der tager tid og opmærksomhed, sådan at Jesus havner 
på overskudslageret af ting, vi kan beskæftige os med. Ligesom 
i julen. På den måde viser julen os i en lille skala, hvordan 
livet fungerer i den store skala.

Men Jesus er ikke til at komme uden om. Jesus kan give livet 
en mening og en retning, som intet andet kan. At tro på Jesus 
giver fællesskab med ham og Gud for altid. Både i dette liv og 
i evigheden. Tror vi ikke på Jesus, vil vi for altid være adskilt 
fra ham og Gud. Det vil sige, at vores forhold til Jesus bestem-
mer, hvor vi skal tilbringe evigheden. Sagt uden filter: Jesus er 
forskellen på himmel og helvede. 

Det vigtigste for dig og mig i dette liv er at kende Jesus. Han 
er den, vi allermest må længes efter. Både i juletiden og i livet 
må vores største ønske være at kende ham. Så kan vi bruge 
Mariah Careys ord og rette dem mod Jesus: All I want for Chri-
stmas is you/Alt jeg vil ha’ til jul, er dig.”
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De cemb er

”Evangeliet vil aldrig have os nogen
andre steder hen end til Jesus.” 

M a r t i n L u t h e r,  t y s k  t e o l o g o g r e f o r m a t o r



J eg kan godt lide julen. Der er så mange gode ting – den 
smukke julepynt, de hyggelige stunder med familie og 
venner, dejlig musik og gode traditioner. Men det er også 

sket mere end en gang, at jeg midt i december træt er gledet 
ned i sofaen med en diskret kvalme udløst af alt for mange 
pebernødder og en irritation over, at jeg igen ikke har handlet 
julegaver ind i ordentlig tid.

Alligevel kan jeg ikke andet end elske julen. For uanset hvor-
dan december ser ud, er det Jesu fødselsdag. Uanset hvordan 
jeg har det, så leder juleevangeliet mig stadig hen til Jesus. 
Ja, uanset hvad der møder mig i livet, og hvor meget livet kan 
forandre sig, så møder Jesus mig i evangeliet om ham.

Når vi rammer juleaften, lyder englens evigtgyldige ord i 
juleevangeliet: ”Frygt ikke! Se, jeg forkynder jer en stor glæde, 
som skal være for hele folket: I dag er der født jer en frelser 
i Davids by; han er Kristus, Herren” (LUKASEVANGELIET KAPITEL 2 

VERS 10). Og lige der glider pebernød-kvalme og gøremål i bag-
grunden. Lige der mødes vi af det allervigtigste i julen, nemlig 
evangeliet om Jesus. Lige der kaldes vi hen til krybben for at 
høre det mest opløftende budskab: Gud blev menneske for at 
frelse os.

M i l k a Ko e f o e d - J e s p e r s e n
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De cemb er

”Det er vores valg (…) der viser, hvem vi 
virkelig er, langt mere end vores evner.”

A l b u s D u m b l e d o r e i  ” H a r r y  Po t t e r  o g H e m m e l i g h e d e r n e s K a m m e r ” 



K a s p e r B e c k D r e j e r 

Hvad definerer dig? Hvad har gjort dig til den, du er? 
Jeg ville nok selv fristes til at svare: ”Øh, det ved jeg 
ikke ...” Spørgsmålene er ikke så lette, og det er også 

okay. Men der er god grund til at reflektere over det. Når vi 
skal præsentere os selv for andre, så viser vi – bevidst eller 
ubevidst – ofte et ideal af, hvordan vi gerne ville være. Vi vil 
gerne se godt ud, have overskud, være modige, sige det rigtige 
etc. Derfor sætter vi fokus på det ydre, og det folk gerne vil 
se. Vi viser de pæne sider af os selv og gemmer resten bag den 
lukkede dør. Er det sådan, du er? 

Jeg tror, at citatet fra Dumbledore udfordrer os til at tænke 
anderledes om os selv. Han antyder, at det er vores valg frem-
for vores evner og ydre fremtoning, som peger på, hvem vi 
virkelig er. 

Dine valg er nemlig et håndgribeligt udtryk for, hvad der er 
roden i dit liv – dvs. hvad der giver dit liv mening, indhold og 
energi. Gud kalder på alle mennesker til at rodfæste sig i ham. 
Han ønsker ikke, at du skal definere dig ud fra dine evner eller 
andres mening. Han vil, at du skal lytte til, hvad han siger om 
dig: ”Du er dyrebar i mine øjne, højt agtet, og jeg elsker dig.” 
(ESAJAS’ BOG KAPITEL 43 VERS 4) Det bedste valg er at lade Guds 
holdning definere dig!  
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De cemb er

”Der er intet bedre end en ven –
medmindre det er en ven med chokolade.” 

L i n d a G r a y s o n ,  f o r f a t t e r



J eg elsker at se Ringenes Herre-filmene. Venskabet mel-
lem Sam og Frodo er særligt – de er der for hinanden, 
når livet er nemt, og når det gør ondt. Sådan er rigtige 

venner, og der er kærlighed i de relationer.

Jeg har én ven, der er bedre end alle andre. Jesus er den 
ultimative ven – bedre end Sam! Han elsker mig og ønsker 
fællesskab med mig – og det samme gælder for dig. Jesus kom 
med noget, der er langt bedre end chokolade. Han kom for at 
være vores frelser, og en dag kommer han igen og gør verden 
til et godt sted. Jesus viste os simpelthen verdenshistoriens 
største kærlighedsgerning, dengang han døde på korset, for at 
vi skulle få fred med Gud igen. 

Jesus siger ikke bare, at han elsker dig. Han viser det også. Du 
kan altid bede til ham, og så vil han høre dig. Du kan også lære 
ham at kende i Bibelen – brug tid med ham og lær hans kærlig-
hed at kende. Før Jesus døde, sagde han til sine disciple: ”Som 
jeg har elsket jer, skal I elske hinanden.” (JOHANNESEVANGELIET 

KAPITEL 13 VERS 34). Husk det særligt i julen. Det kan være så en-
somt, hvis du er uden venner og familie. Vis andre lidt af Guds 
kærlighed gennem dig. Tag en plade chokolade og sig hej til din 
nabo eller andre, der har brug for et lyspunkt i en mørk tid.

A n d e r s  S o l g a a r d
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De cemb er

”Det første skridt mod himlen er at forstå, 
at vi ikke har fortjent andet end helvede.”

J .  C .  R y l e ,  e n g e l s k  b i s k o p



M i l k a Ko e f o e d - J e s p e r s e n

Jeg synes ikke, det er helt let. Altså at tale om helvede. 
Jeg er overbevist om, at der findes et helvede, og at det 
er én af to mulige udgange på livet. Jesus taler om hel-

vede, og jeg ser det ikke som en mulighed at krybe udenom. Et 
af de mest centrale steder i Bibelen lyder: ”For således elskede 
Gud verden, at han gav sin enbårne søn, for at enhver, som 
tror på ham, ikke skal fortabes, men have evigt liv.” (JOHANNE-

SEVANGELIET KAPITEL 3 VERS 16). Når Jesus taler så klart og tydeligt 
om fortabelse, må jeg tage ham på ordet.

Alligevel vil jeg helst holde det med helvede ud i en armslæng-
de og overbevise mig selv om, at det ikke vedkommer mig. Det 
kan vel ikke være noget, jeg fortjener? Eller hvad? Så galt kan 
det vel ikke stå til? Men jo, det både kan og gør det. Det står 
skidt til med mig.

Faktisk kan jeg intet gøre selv for at fortjene et evigt liv. Jeg 
kan ikke selv arbejde for min frelse, så jeg har desperat brug 
for Jesus! Derfor er det fænomenalt, at Jesus blev født, levede 
det liv, jeg ikke kunne leve og tog den retfærdige straf, der el-
lers tilfaldt mig.
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De cemb er

”Jeg er vintræet, I er grenene.”

J e s u s a f  N a z a r e t  ( J o h a n n e s e v a n g e l i e t  k a p i t e l  15 v e r s  5)



Jeg elsker dette citat. På en eller anden måde virker det 
helt underligt at skulle være en gren på et træ. Det er 
ikke hver dag, jeg får at vide, at jeg skal være en gren. 

Normalt får jeg at vide, at jeg skal være dygtig, flittig og over-
bærende, men en gren? Næppe.

Jeg har ikke det store kendskab til vintræer, så jeg forestiller 
mig ofte et stort bøgetræ i en skov. Det blæser, og vinden ru-
sker i grenene. Følger man en gren fra stammen og ud, er den 
rolig ved stammen, og så bliver den mere og mere ruskende. 
Nogle grene falder endda af.

Selvom jeg kun er en ung fyr, så føler jeg, at dette liv kan være 
ret omskifteligt. Lidt ligesom en gren, der svajer i vinden fra 
side til side, op og ned. Og her synes jeg, det er trygt, styr-
kende og befriende at vide, at verdens skaber, opretholder og 
frelser ønsker en så tæt relation til mig, som grenene har til 
stammen på et træ. Jeg kan nogle gange føle, at jeg er alene 
her i verden og kæmper alle mine kampe selv. Dette citat 
minder mig om, at jeg skal holde mig tæt til Jesus. For han 
har styr på mig – også når problemer, synd, præstation eller 
lignende har fat i mig og rusker i mig. Jesus er min stamme – 
det er ham, som jeg kan få min næring og styrke fra!

M i c h a e l  Ko f o d H a a h r
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De cemb er

“Hvis du er god til noget,
skal du aldrig gøre det gratis.” 

J o k e r e n i  f i l m e n ” T h e D a r k K n i g h t ”



M a d s D u e

Forestil dig, hvordan verden ville se ud, hvis dette citat 
var dens fundament. Hvis der aldrig var nogen, der 
gjorde noget frivilligt, gratis og uden beregning. Nogle 

vil måske hævde, at vores verden allerede lugter af dette. Vi 
lever i en cost-benefit-tid, hvor alting skal måles, vejes og 
kunne betale sig. Gælder det også i vores relationer? Og hvad 
med kirken?

Jeg vil fortælle dig om en mand, som virkelig var god til noget. 
Han var ikke bare den bedste; han var den eneste, der kunne 
og ville gøre det. Det kostede ham dyrt, fordi noget skulle være 
gratis for ALLE andre.

Manden er Jesus. Guds søn, der blev menneske, døde og 
opstod for dig. Det kostede ham ikke bare hans værdighed 
– det kostede ham livet. Han blev nedgjort, knust og dræbt. 
Derfor er der mindst én ting, som er gratis for os alle, nemlig 
det evige liv. Lige før han dør, siger Jesus: ”Det er fuldbragt” 
(JOHANNESEVANGELIET KAPITEL 19 VERS 30).

ALT er ordnet. Jesus har betalt, også for dig. Med dette in 
mente kan vi måske benytte denne juletid til at gøre noget 
godt for vores medmennesker. Måske endda helt gratis …
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De cemb er

”Hvis det skulle blive nødvendigt,
er det et ideal, jeg er parat til at dø for.” 

N e l s o n M a n d e l a i  s i n  f o r s v a r s t a l e  196 4



Hold da op for et udsagn! Forestil dig scenen: Nelson 
Mandela var sammen med 9 andre arresteret for deres 
kamp mod apartheid i Sydafrika. Terrorister, mente 

nogle. Frihedskæmpere, mente andre. Men at det ikke var en 
døgnflue, det vidste alle, da Mandela indledte retssagen med en 
tre timer lang tale og afsluttede med det løfte, at han var parat 
til at dø for sit ideal. Han sagde det, mens han holdt øjenkontakt 
med dommeren, der senere dømte ham til fængsel på livstid.

Men Mandela var ikke den første, der var parat til at dø for sit 
ideal. Han gav 27 år af sit liv i fængsel for det, han troede på. 
Det har mange kristne også gjort. For snart 2000 år siden gav 
Jesus sit liv. Han gav det, fordi han ville reparere verden. Jesus 
ønsker en verden, hvor mennesker følger Gud. Hvor menne-
sker bliver behandlet lige. Hvor man beder for sine fjender og 
tilgiver dem, der gør en ondt. Det liv levede han på jorden, og 
det betalte han den ultimative pris for.

Kort tid før Jesus døde på et kors, fortalte han sine disciple, 
at ”større kærlighed har ingen end den, der giver sit liv for 
sine venner” (JOHANNESEVANGELIET KAPITEL 15 VERS 13). Jesus gav sit 
liv for sine venner – også for dig – og viste dig den ultimative 
kærlighed. Han døde, så du ikke skal dø for al din synd – dine 
fejl og mangler.

A n d e r s  S o l g a a r d
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De cemb er

”Ingen er nogensinde
blevet fattig af at give.” 

A n n e F r a n k ,  o f f e r  f o r  h o l o c a u s t



K a s p e r B e c k D r e j e r 

Ingen er nogensinde blevet fattig af at give.” Ah – så er 
det da fordi, man ikke har givet nok! Man bliver fattigere 
af at give væk. Det er da logisk! 

Vi kan hurtigt komme til at fokusere på penge, når det handler 
om at give. Men hvis vi gør det, så udelader vi noget af lignin-
gen. Min kone elsker at give gaver til folk, og jeg er mere den 
tilbageholdende type, hvad det angår. I år spurgte hun, om vi 
ikke skulle lave nogle påskekurve med godter til forskellige 
venner. Det tog lidt fra kistebunden, men det var med til at 
sprede en masse glæde både hos modtagerne og hos os! 

Gud ønsker at inspirere og udfordre os til at handle kærligt og 
tjenende over for andre. Når vi oplever glæden ved at give, så 
kan det være en påmindelse om, hvor det hele startede: Da 
Gud gav sin egen søn. Det er udgangspunktet for den kærlig-
hed, som giver. Det er den bedste gave, et menneske kan få! 
Det slår alle julegaver med længder! 

Brug muligheden for at give som en påmindelse om alle de 
ting, Gud giver os i vores liv. Hvad er du taknemmelig for? Er 
der nogle, du skal glæde ved at give? ”Der er større velsignelse 
(glæde) ved at give end ved at modtage.” (APOSTLENES GERNINGER 

KAPITEL 20 VERS 35 – BIBELEN PÅ HVERDAGSDANSK).
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De cemb er

”Kirken er ikke et museum for gode mennesker 
– den er et hospital for de nedbrudte.”

J e f f e r s o n B e t h k e i  v i d e o e n ” W h y  I  H a t e Re l i g i o n ,  B u t  L o v e J e s u s .”



N ogle gange, når jeg læser i Bibelen, så rynker jeg lidt 
på næsen over de folk, som Bibelen omtaler som 
helte. Kong David havde sex med en anden mands 

kone. Noa drak sig så fuld, at han gik nøgen rundt foran sine 
sønner. Moses tog æren for Guds undere. Peter benægtede at 
kende Jesus. Maria Magdalene var prostitueret. Paulus for-
fulgte kristne, før han selv mødte Jesus. Det er i grunden ikke 
de sejeste folk at være på hold med. 

Men det gode er, at kirken ikke er for folk, der har styr på de-
res liv. Kirken er et sted, hvor mennesker, der ikke har styr på 
deres liv, kommer for at være sammen med ham, der har styr 
på det hele – Jesus. Han har selv sagt, at ”de raske har ikke 
brug for læge, det har de syge. Jeg er ikke kommet for at kalde 
retfærdige, men syndere.”

Hvis du gerne vil være sammen med Jesus, men synes, at 
du synder for meget, ikke tror nok, ikke er næstekærlig eller 
tilgivende nok, så spids ører nu. Jesus kom for at være sam-
men med netop dig. Han ønsker at leve med dig og frelse dig 
uanset, hvad du kan præstere eller vise frem af gode gerninger. 
Jesus ønsker bare, at du vil være sammen med ham, som du 
er. Resten klarer han. Kirken, Jesus og troen er netop for dig. 
Så hvad venter du på?

A n d e r s  S o l g a a r d
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De cemb er

”Vær opmærksom på dine tanker
… de forråder dig.” 

O b i Wa n K e n o b i  i  ” S t a r  Wa r s ”



A n d e r s  L a n d k i l d e h u s

Det lyder umiddelbart forkert. Er vores tanker, sind og 
intuition ikke noget, vi kan stole på? Jo, på den ene 
side er vi mennesker skabt med et velfungerende sind. 

Vi har en intelligens, kan tænke, lægge planer, føle og elske.

På den anden side har Obi Wan Kenobi fat i noget. Faktisk 
minder hans citat temmelig meget om et bibelvers: ”Hjertet 
er det mest bedrageriske af alt, det er uhelbredeligt, hvem kan 
gennemskue det?” (JEREMIAS’ BOG KAPITEL 17 VERS 9).

Hvordan skal vi forstå det? Er det ikke lidt af en overdrivelse? 
Elsker en mor ikke sit barn med en ægte og dybfølt kærlighed? 
Er et velfungerende samfund ikke et bevis på, at mennesker er 
i stand til at tænke og planlægge fornuftigt? Jo! Men jeg tror 
også, at bibelverset handler om noget andet – om hvad Gud 
siger i Bibelen. Når Guds sandhed kommer på bordet, kan der 
være en modstand i os, fordi vores hjerte og tanker kan være 
upålidelige – og endda bedrageriske. Vi kan måske sige det på 
en anden måde: Hvis vi selv skulle have skrevet Bibelen, så var 
den nok blevet anderledes.

Der kan siges meget mere om denne sag. Men den pointe, der 
står klart er, at vi må bøje os for det Bibelen siger om Gud, 
også når vi ville ønske, det var anderledes.
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De cemb er

“Hr. Gorbatjov, riv denne mur ned!”

Ro n a l d  Re a g a n ,  t i d l i g e r e a m e r i k a n s k p r æ s i d e n t ,  i  s i n  t a l e  v e d  B e r l i n m u r e n 1987



Citatet af den amerikanske præsident Ronald Reagan var 
en opfordring til Sovjetunionens leder Mikhail Gorbat-
jov om at rive Berlinmuren ned og bryde adskillelsen 

mellem Øst- og Vesttyskland. Da muren et par år senere faldt, 
blev genforeningen en realitet. Det betød, at dem, som før var 
adskilt, nu kunne være sammen igen – og det udløste en folke-
fest! Muren med al dens fjendskab var væk!

I Paulus’ brev til Efeserne kapitel 2 vers 14 beskriver han også, 
hvordan Jesu død rev en mur ned: ”Han gjorde de to parter til 
ét, og med sin legemlige død nedrev han den mur af fjendskab, 
som skilte os”. Paulus forklarer med verset, at Jesu død og 
opstandelse betyder, at der er fri adgang til Gud, og den mur, 
som skilte os mennesker fra Gud, blev revet ned, da Jesus 
døde og skaffede os fællesskab med Gud. 

Paulus fandt sikkert inspiration til det ovennævnte bibelvers 
ved at tænke på en helt bestemt mur, der fandtes på Jerusa-
lems tempelplads. Muren adskilte to områder, hvor kun jøder 
måtte gå ind til tempelkompleksets hellighed. Over indgange-
ne var der advarselsskilte, der viste, at det var forbundet med 
dødsstraf at gå ind, hvis ikke man var jøde. Men ifølge Paulus 
ændrede Jesu død denne virkelighed. Muren er væk. Der er fri 
adgang til Gud for alle – også for dig og mig.

M i l k a Ko e f o e d - J e s p e r s e n
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De cemb er

”Riv dette tempel ned, og jeg
’vil rejse det igen på tre dage.” 

J e s u s a f  N a z a r e t  ( J o h a n n e s e v a n g e l i e t  k a p i t e l  2 v e r s  19) 



M i c h a e l  Ko f o d H a a h r

Hvilken tømrer! Han ville helt sikkert få en kontrakt i 
mit tømrerfirma, hvis jeg havde et. Templet i Jerusa-
lem havde taget op mod 46 år at bygge, og så viser en 

frimodig Jesus sig frem og fortæller, at han kan rejse det på tre 
dage? Han kunne da ikke mene det seriøst? 

Jøderne ønskede en frelser, som ville frelse dem fra Romerri-
get, og ikke en, der ville frelse dem fra det, de gjorde forkert. 
Vi kan også få en forkert ide om, hvad Jesus gør for os. Vi kan 
tænke, at Jesus kun kom med kærlighed, mildhed og omsorg, 
men det giver os et forvrænget billede. I citatet talte Jesus ikke 
om tømrerarbejde; han talte om sin egen krop som det tempel, 
der skulle rives ned og rejses igen på tre dage. Han skulle dræ-
bes (nedrivning) og genopstå tre dage efter (genopbygning). 
Og han gjorde det!

Jesus vidste, at han skulle dø, og alligevel valgte han at gen-
nemføre sin plan for at genoprette dit forhold til Gud! Nu beder 
han for dig og gør en plads klar i himlen til dig, der tror på ham.

Måske har du hørt om Jesus tusindvis af gange. Måske har du 
aldrig hørt om ham. Men noget undren og et smil må det da 
give. Jesus valgte at dø for dig – og det giver han dig mulighed 
for at tro på. Det må være julens bedste julegave! 
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De cemb er

”Yes, we can!”

B a r a c k O b a m a ,  t i d l i g e r e a m e r i k a n s k p r æ s i d e n t



V i kan bygge det!” skråler min nevø, imens han lever 
sig ind i en verden af byggeklodser og værktøj. Knæg-
ten er kun et par år gammel. Alligevel har han en 

utrolig stor tillid til det projekt, han har gang i. Han tror på det. 

Jeg trækker på smilebåndet og tænker: ”Gid man kunne have 
sådan et gåpåmod til livet…” Smilet forvandles til eftertænk-
somhed, for jeg fokuserer let på begrænsninger fremfor mu-
ligheder. Kender du til det? At begrænsningerne får lov til at 
skygge for mulighederne? Det gør jeg – faktisk hver dag!

Du og jeg har brug for at lade mulighederne få mere plads end 
begrænsningerne. Julen demonstrerer et eksempel på det. Jesus 
blev (og er) årsagen til, at du kan gå livet i mødet med en frimo-
dighed, der siger ”Ja, jeg kan”. Jesus er ikke begrænset – han 
har al magt. Med Jesus i dit liv behøver du ikke at frygte de ting, 
som kan slå dig ud eller tage frimodigheden fra dig. 

Han siger om sig selv: ”Jeg er vejen, sandheden og livet” (JOHAN-

NESEVANGELIET KAPITEL 14 VERS 6). Han ønsker at tage dig med på 
rejsen. Så lad os gå dagens eventyr i møde med Gud og sige: ”Ja, 
vi kan.”

K a s p e r B e c k D r e j e r 



De cemb er

“Uvidenhed er lykke.”

Cy p h e r i  ” M a t r i x ”

22



M a d s D u e

En myte siger, at strudsen af og til forsøger at gemme sig 
ved at stikke sit hoved ned i jorden. Jeg har aldrig selv 
forsøgt mig med det, men jeg indrømmer, at jeg nogle 

gange kunne have lyst til at lukke øjnene og forsvinde helt. 
Den verden, vi lever i, er ikke altid sådan, at man bare har lyst 
til at omfavne den. Jeg vil hellere lukke øjnene.

Hvordan skal vi kunne opleve lykke, hvis vi hele tiden skal gå 
og tænke på alverdens fattigdom, krig, miljøproblemer osv.?
Som kristen får jeg endnu en bekymring smidt i hovedet, som 
jeg til tider (hvis jeg skal være helt ærlig) nok helst vil være 
foruden: mission. Vi har nemlig som kristne et medansvar, når 
det gælder menneskers frelse. 

”Han (Gud) vil, at ingen skal gå fortabt, men at alle skal nå til 
omvendelse” (PETERS ANDET BREV KAPITEL 3 VERS 9)

Selvom det er nemmest at stikke hovedet i jorden og hæn-
derne i lommen, kan vi ikke bare være ligeglade med fx vores 
kollegaer og venner. Heller ikke selvom de måske er ligeglade 
med os. For Guds gave er for alle mennesker, og han ønsker, at 
vi skal give den videre – også selvom vi måske ikke har lyst.
Det kan godt være, at uvidenhed er lykke, men hvis jeg selv 
har valgt at ”være uvidende”, er det en tom lykke.



De cemb er

“Når evangeliet siger dig allermindst, 
så må du lytte allermest til det.” 

H ø r t  p å D B I
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Hvorfor skal jeg lytte allermest til evangeliet, når det si-
ger mig allermindst? Og hvad er egentlig evangeliet? 
Jo, nu skal du høre.

Tænk på en regning, der skal betales. Jeg har en ”regning” 
over for Gud. Her står min synd, dvs. de mange ting, jeg har 
gjort og tænkt imod Guds vilje. Der står også, at jeg inderst 
inde har en modvilje imod Gud. Regnskabet mellem mig og 
Gud kan kun gøres op, hvis jeg lever et syndfrit liv. Alternati-
vet er Guds vrede. Jeg er chanceløs. 

Evangeliet fortæller dog, at Jesus betalte min regning. Mit 
regnskab over for Gud bliver derfor til et regnskab mellem 
Gud og Jesus. Og Jesus betalte regningen ved både at leve et 
syndfrit liv og ved at tage imod Guds vrede i stedet for mig. Jeg 
går fri!

Det er evangeliet. Men måske siger det dig ikke altid så meget? 
Løsningen sidder ikke i hænderne: ”Jeg må gøre noget for at 
være en bedre kristen”. Løsningen sidder heller ikke i hjertet 
eller i hovedet: ”Jeg må elske Gud mere”. Nej, løsningen sid-
der i ørene: ”Jeg må lytte til evangeliet igen og igen”. Når det 
siger mig allermindst, må jeg lytte allermest til det. Jeg må 
opsøge det i kirken, i Bibelen, i bøger og på nettet.

A n d e r s  L a n d k i l d e h u s
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De cemb er

”Men den der vil være stor blandt jer, 
skal være jeres tjener.” 

J e s u s a f  N a z a r e t  (M a r k u s e v a n g e l i e t  k a p i t e l  10 v e r s  43)



M i c h a e l  Ko f o d H a a h r

Bibelcitatet er et klassisk eksempel på, at Jesus ikke 
forstår, at vi er i 2020 og har en enormt påtrængende 
”se mig” kultur – en SoMe kultur. Altså, forstår Jesus 

sig overhovedet på hierarki i vores tid?

SoMe-kulturen har lært mig, at jeg skal vise mig selv frem og 
kun vise de bedste sider. Hierarki har lært mig, at vi alle skal 
kende vores plads. Overvej så lige dette: Jesus ønsker, at du 
skal tjene andre. At du skal sætte andre før dig selv. Jesus 
frasagde sig sin himmelpragt og blev tjener for dig og mig – det 
kan vi læse om i Det Nye Testamente. Der står der, at Jesus 
tjente ultimativt ved at ofre sit eget liv. 

Hvad hvis din chef tjente dig – hvilken lykke, specielt hvis I også 
byttede løn! Hvad hvis du ikke promoverede dig selv på Insta-
gram, men i stedet forsøgte at fremhæve dine venner? Det lyder 
som en omvendt verden, og måske er Jesu ord en god overvejel-
se ind i vores selvcentrerede verden. Og sidder du nu og tænker, 
”det har andre godt af at høre” – så er de ord måske til dig.

I julen bøjede Jesus sig ned for dig. Han ville leve som menne-
ske for at redde dig ved at dø for din skyld. 

Glædelig jul!



Så skal  du måske læse te olo gi.

På DBI udbyder vi gennem FIUC-CPH:

En bachelor i teologi og mission (3-4 år)
En bachelor i praktisk teologi (3 år)

Netstudier og enkeltfag

Læs mere på www.dbi.edu og www.fiuc.dk

Er du interesseret
i Gud og mennesker?
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